
���vă rotundă 
Şcoala de teatru şi 

şocul prezentului (1) 
Din motive radical diferite, toată lumea e nemulţumită de ceea ce se 
întâmplă în teatru, deşi la toate premie ele se aplaudă în picioare. Dar, 
dincolo de un spectacol sau altul, de suc ese (întotdeauna contestate de 
o anumită - cealaltă - parte a lumii t atrale) şi de căderi (niciodată 
numite ca atare), nu se pot detecta dire ţiile majore de înaintare, ce va
lori şi ce nume impune schimbul firesc d generaţii, ce misiune îşi asumă 
teatrul după ce s-a eliberat de trista pov ră a propagandei şi de bucuria 
de a o sabota dinăuntru. Din cauza a ânării reformei instituţionale, 
fiecare director de teatru are posibilitatea să facă propria lui reformă, dacă 
găseşte banii necesari. Fragila legătură d ntre oamenii de teatru pare a fi 
compromisă: talentul social se exprimă acum în contracte pe monedă 
convertibilă; s-a adăugat un nou criteri - departe de a fi obiectiv sau 
neutru - în aprecierea talentului de a exista în artă. Acest criteriu e 
resimţit, de către cei care nu se bucură d el, ca o jignire. Dar el se înscrie 
firesc în peisajul unde debutează noile eneraţii de actori şi regizori. Pe 
lângă viziuni integratoare şi concepţii î noitoare, aceştia vor trebui să 
posede (poate chiar o posedă deja) ştiinţ de a se impune într-o lume "pe 
bani", dar haotică şi fără reguli precise. Orientată spre viitor, şcoala de 
teatru se confruntă su şocul prezentul i, testându-şi posibilitatea de a 
supravieţui fără bani. In mod paradoxal, d ocamdată vitalitatea ei nu pare 
diminuată. Dacă e o minune, este puţin probabil că se poate conta pe 
eternitatea acesteia. Responsabilii ei par a fi conştienţi de perspectivă şi, 
ca adevăraţi reformatori ai unui domeniu de viitor, proiectează nu 
restrângeri, ci noi posibilităţi de expansiune. 

Dumitru Solomon: Redactia revistei 
"Scena" a invitat câţiva profesori de la 
şcoala de teatru de stat din Bucureşti, 
ca să încercăm să ghicim împreună 
viitorul acestei instituţii. Dintre cei 
mulţi pe care i-am invitat au venit 
Florin Zamfirescu, profesor de actorie 
si rector al U.A.T.C., Adrian Pintea, 
profesor de actorie, Mihai Manolescu, 
profesor de regie. Şi, pentru că 
prezentul ni se pare a fi în primul rând 
cel ameninţat, să începem cu o· serie 
de întrebări care încearcă să se apro
pie de centrul problemei, sugerând 
totodată câteva teme de d iscuţie. 
Există, cumva, pericolul unei inflaţii 
de absolvenţi de teatru, actori şi regi
zori, oameni care, prin imposibil itatea 
de a-şi exercita profesia, de a lucra în 
teatru, nu doar îşi alterează destinul 
personat; ci exercită ş i  o presiune 
asupra nivelu lu i  de cal itate al insti
tuţiilor profesioniste? Prin pensiona
rea unor profesori din învăţământul 
artistic, nume importante în artă şi în 
pedagogia artistică, nu scade cumva 
valoarea catedrelor? lnsuficienţa no-

torie a fonduri lor de la bugetul de stat 
poate asigura, totuşi, supravieţuirea? 
Toate acestea nu conduc la migrarea 
unor profesori înspre şcolile particu
lare de teatru? (Ştiu din auzite că 
acolo se plăteşte mai bine sau, în 
orice caz, se plăteşte.) Discuţia noas
tră, la care se vor adăuga intervenţiile 
scrise formulate de profesori de la 
institutele de teatru din ţară, încearcă 
să pună sub ochii cititorului multele 
întrebări şi puţinele răspunsuri în le
gătură cu învăţământul teatral, even
tualele modalităţi prin care ar putea fi 
evitat impasul. 

Condiţiile sunt mai 
rele În Învăţământul 

particular 
decât la stat 

Florin Zamfirescu: O să încep prin a 
propune o departajare între învăţă
mântul particular artistic (de altfel, se 
poate generaliza) şi învăţământul de 
stat. Sigur că, aşa cum merg lucrurile, 
învăţământul de stat se restrânge; 
bănuiesc că învăţământul artistic va 
deveni, în întregimea lui, particular. 
Din păcate, modalităţile prin care se 
produce această evoluţie produc şi 
victime. Să încercăm o definire ele
mentară a celor două tipuri de învă
ţământ: pe de o parte învăţământul 
sărac, al oamenilor care nu pot plăti, 
a l  oamenilor fără mijloace - cel de 
stat -, iar, pe de altă parte, învăţă
mântul particular - al celor ce-şi per
mit să aibă conditii mult mai bune de 
şcoală, profesori 

'
mult mai buni, atât 

de bine plătiţi încât nu se duc la 
două-trei servicii în cumul, ci îşi văd 
de şcoală, de şcoala aceea particulară 
care scoate vedete, excepţii. Aşa e 
normal, aşa e şi în alte locuri din 
lume. 
D.S.: Te referi la un viitor? 
F.Z.: Mă refer la un ideal .  La noi se 
petrece exact invers. Va vorbeşte un 
om care a avut şi experienţa "particu
lară": am preluat doi ani (I I I  şi IV) la o 
universitate particulara şi am jurat că, 
dacă nu se schimbă condiţiile, nu mai 
merg. La ora aceasta, la particulari 
condiţi i le sunt mult mai proaste 
decât la stat. 
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D.S.: Ce condiţii? 
F.Z.: Condiţi i le de învăţământ. 
Studenţii mă întrebau: "Mâine unde 
ne întâlnim?" "Păi, scoala nu vă dă un 
sediu?" În acea perioadă eram direc
tor-adjunct la Teatrul Odeon. ?i îi 
chemam pentru ore la mine la teatru. 
Producţia mea de atunci, Adunarea 
femeilor, a putut fi văzută în sala de 
la Podul  Grant. Le-am dat sala într-un 
fel de contrapartidă: ei jucau, noi nu 
plăteam şi toată lumea câştiga. Dacă 
şcoala particulară ar fi plătit pro
ducţia, ar fi dat fal iment. Când i-am 
spus directoru lu i  şcolii că pentru anul 
IV ar trebui închiriată o sală cu toate 
uti lajele, plătit personalu l  auxi l iar, 
maşinişti, electricieni, sonorizatori, 
cabiniere, că ar trebui făcute deco
ruri, costume, a răspuns: "Calculăm şi 
punem în spinarea studentului, să 
plătească." Or, eu ştiam că nu se 
poate. Ei nu puteau plăti nici bruma 
de salarii care ni se dădeau nouă. 
Salariul era mai mare decât la stat, 
dar eu ştiam cum se obţine. A fost 
unul dintre motivele pentru care nu 
m-am mai dus acolo. 

O şcoală pentru 
destine secundare 

La noi se fac lucrurile pe dos, cel 
puţin deocamdată: învăţământul de 
stat merge cum a mers dintotdeau
na, iar �el particular se preface că 

există. Situaţia trebuie să se schimbe. 
Dacă începem socoteala din '94, 
când a ieşit prima promoţie de la 
şcoli le particulare şi îi numărăm pe 
tinerii care au deja "un nume" ( l l inca 
Goia, Cristian Iacob, Cătăl ina Mus
taţă, Irina Movilă, Clara şi Bogdan 
Vodă şi alţii) vom observa că toţi sunt 
absolventi de la stat. Dati-mi un  
nume ve�it d in  învăţământu l  parti
cular! Există vreo doi, dar ... sunt actori 
de rangul doi. O spun cu regret. Cei 
care au răzbit, cât de cât, sunt cei 
care au încercat la U.A.T.C. şi au picat, 
deci nu au făcut faţă selecţiei; din 
start sunt orientaţi spre un destin 
secundar - tipul de actor întruchipat 

e 1 1on Hetea de la "Bulandra". 
Cineva priceput spunea că teatrul are 
nevoie şi de tipologii, nu doar de 
actori ca Victor Rebengiuc şi Adrian 
Pintea. S-ar putea ca particulari i  să 
pregătească o masă de manevră 
foarte necesară. ?i am ajuns, pe oco
l ite, la prima întrebare. După părerea 
mea, selecţia naturală are o bază can
titativă prea mare. les cam două sute 
de actori pe an; nu este nevoie de 
atâţia. Teatrele bucureştene anga
jează vreo zece pe an, a lţ i  cinci
sprezece merg în provincie. Uni i  fac 
televiziune ori reclame, alţi i pleacă în 
străinătate. Se descurcă. N-aş plânge 
de mi la lor. Nu i-a chemat nimeni, 
nu-i împinge nimeni cu forţa, fac 
ceva de plăcere şi dacă, dintre cei 
două sute, se vor alege măcar nişte 

spectatori foarte buni - pentru că au 
pregăti re -, n-ar fi rău. Încerc să mă 
debarasez de umanismul social ist. În 
ultimul an au venit mai puţini candi
daţi la U.A.T.C. Nu pentru că mai 
puţini tineri vor să devină actori, ci 
pentru că se duc la şcoli le zonaleD unde se intră mai usor si e mai lesne 
de trăit din punct de vedere matenal. 

Fiecare pas inainte 
se plăteşte 

Adrian Pintea: E o perioadă de 
schimbări foarte mari. In cultură, în 
general, dezastrul este încă elegant. 
Este necesară mod ificarea menta
lităţii celor care vin să dea concurs la 
Teatru. Din punctul acesta de vedere, 
U .A.T.C. îşi face datoria. De câţiva ani 
buni î i  avertizăm pe viitorii absol
venţi că teatrul nu are nimic de a face 
cu o lume ideală, gata să-i primească, 
să le netezească drumul. Nimeni nu-i 
mai aşteaptă, ei trebuie să-şi croiască 
drum singuri. Sistemul de audiţii în 
teatre devine din ce în ce mai răspân
dit. Aspiranţii la cal itatea de viitor 
actor trebuie să fie pregătiţi şi pentru ) 
viaţa de actor, să ştie că vor trebui să 
plătească din greu pentru fiecare pas 
înainte şi să fie pregătiţi să ducă 
această luptă cu mijloace oneste. 
Institutul (eu tot Institut îi spun) le 
poate da o bună instrucţie. Lista de 
nume impuse în u lt imi i  zece ani  
dovedeşte că Facultatea de teatru de 
stat îşi justifică din plin existenţa. De 
aceea, e grav când pepiniera este 
ameninţată. Se fac eforturi absolut 
incredibile, la nivel contabi l, pentru 
ca această instituţie, esenţială pentru 
ţara asta, să poată supravieţui. Aşa 
cum e ea, împovărată de probleme. 
Nu este o gogoriţă că s inguri i  
ambasadori credib i l i  a i  poporu lu i  " 
român la ora actuală nu sunt nici 
bancherii, nici industriasii, ci oamenii 
de cultură. Este singurul domeniu în / 
care putem intra cu şanse egale în 
competiţie. Dacă nici de lucrul ăsta 
nu ne îngrij im ... Sigur că strigătul 
nostru d isperat se a lătură a ltor 
strigăte, la fel de îndreptăţite, din 
societatea românească. Dar trebuie 
să strigăm, pentru că rezerva şi 
defensiva nu ne mai sunt de nici un 
folos. Cred că Facu ltatea de teatru 
din România trebuie să fie ajutată să 
supravieţuiască. Poporul, statul, 
naţiunea română trebuie să-şi achite 
această mare datorie: întret inerea 
culturii naţionale. 

· 
D.S.: Mă fac avocatul diavolu lu i  si 
întreb: nu se poate privi chestiune'a 
invers, dinspre sistemul particular a l  
învăţământulu i  artistic? Să dăm, zice 
statul, toate utilităţile şi ajutoarele 
posibile învăţământulu i  particular, să 
le dăm "averea" statului, inclusiv pro-
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fesorii. Ei sunt, de fapt, nucleele aces
tei bogăţii. Cei mai competitivi vor 
primi şi "Casandra", sala-studio în 
care se joacă producţi i le absol
venţilor. Particularii să-şi redistribuie 
aceste resurse cum vor ei. 
A.P.: Asta ar fi, poate, o soluţie pentru 
stat, nu pentru noi. Astfel, statul s-ar 
descărca de propri i le responsabi
lităţi. Ceea ce nu ar fi nou pentru un 
stat a cărui singură preocupare este 
să scape de responsabil ităţi, nu să şi 
le împlinească pe cele pe care le are. 
Dacă supravieţuirea cu lturii în Româ
nia se va baza numai pe aportul ca
pricios al fondurilor particulare, se va 
naşte un h ibrid cu un viitor total
mente incert, incontrolabil şi pericu
los. 

Talentul de a căra • A -
sac1 1n gara 

D.S.: De ce? Să intrăm în amănunte. 
A.P.: Temerile mele se justifică dacă 
se compară nivelul valoric al absol
venţilor de la stat cu cel al absol
venţilor de la şcol i le particulare. 
Acestea din urmă nu se descurcă şi 
tânjesc după ajutorul statului .  Dacă 
statul se retrage din competiţie după 
ce distruge tot ceea ce are, nivelul se 
egal izează în jos. 
F.Z.: Intervin un pic pentru că am 
impresia că nu m-am exprimat destul 
de clar. Am vrut să spun că acum nu 
are cum să înflorească un real învă
ţământ particu lar. Din păcate. Ce 
înseamnă un învăţământ particular? 
Un învăţământ plătit de cei interesaţi 
să afle dacă au talent si, dacă au, să 
înveţe cum să şi-1 valorifice. Or, vă rog 
să mă credeţi, vă spun din experienţă 
proprie: la noi, cel care plăteşte e 
convins că are talent şi că, sub raport 
profesional, nu mai are ce învăţa. Nu 
vine nici la cursuri, e grăbit să-şi ia 
diploma. Dar cel mai des situaţia e 
a lta: tata n-are bani, studentul 
promite că o să plătească şi pe urmă 
"vede el" ce face; vine ultimul termen 
pentru plată, cei de la secretariat 
sunt rugaţi să eşaloneze suma şi stu
dentul se duce şi cară saci în gară - vă 
spun realităţi - sau face pe taxime
tristul ori mai ştiu eu ce, ca să com
pleteze suma. Şi, când mai trece pe la 
cursuri, studentul e obosit şi doarme. 
"Mă doare spatele, am cărat azi
noapte, de nu mai ştiu de capul meu. 
Am plătit taxa, ce mai vrei de la 
mine?" Eu ştiu ce vor ei: o diplomă. 
Am fost cu totii tineri (unii mai sun
tem încă!), raţionamentul e cam aşa: 
"Să intru, că după aia văd eu". "Dar 
dacă n-ai talent şi reuşeşti?" "Las' că, 
dacă reuşesc, văd eu." După care zice: 

� 8 

"Acum termin. Oi găsi un teatru în 
Bucureşti?" "Dar dacă intri în teatru şi 
faci figuraţie?" "Să intru în teatru şi 
văd eu." Şi, u ite-aşa, trăim în ţara lui 
"văd eu" şi "hai, mă" şi "hai, nene, 
"dă-mi şi mie, te rog frumos, ajută
mă puţin, acuma!" Suntem pe o cale 
total greşită. 

Aritmetica 
studentului la teatru 

Tranzitia e cu ale ei, dar este necesară 
asumarea responsabil ităţii de către 
fiecare. Altfel, se produc fracturi, rup
turi. Am hălăduit zece ani şi acuma 
vine cineva şi zice: "Nu se mai poate, 
hai să sch imbăm". Cum? Rectorul 
care m-a precedat, Florin Mihăi lescu, 
a fost chemat, la trei ani de mandat, 
şi i s-a spus: "Ai 1 7  mi lioane jumătate 
pe student". Atât. A fost nevoit să 
semneze - nu-l apăr, nu-l acuz - pen
tru că, dacă nu semna, i se spunea: 
"De mâine, nu mai primiţi nici un 
ban". Suma de 17 mil ioane jumătate 
a fost rezultatul unei împărţiri, nu al 
unui calcul pornit de la necesităţi. Vă 
dau nişte cifre, destul de apropiate 
de cele reale: un student la Teatru 
(actorie, regie etc.) are nevoie de şase 
metri pătraţi de spaţiu. Partea unui 
student la f i lm e de treizeci si ceva de 
metri pătraţi, fiindcă la film' sunt mai 
puţini studenţi. Un metru pătrat de 
clădire costă - socotind telefoanele, 
faxurile, încă lzirea, întretinerea -
şapte dolari pe l ună. Să mai calculăm 
şi pelicula care este necesară? Este 
student la film, se pregăteşte să 
devină regizor. În urma unui examen, 
profesionişti cu experienţă au decis 
că ar putea deveni regizor. El trebuie 
să lucreze cu peliculă. La început, alb
negru, Azo-Mureş, apoi color. Când 
află toate astea, guvernanţii noştri se 
iau cu mâini le de cap: "Vai de mine, 

aşa mult costă un student la fi lm?!". 
Ne sfătu iesc să ne "descurcăm". 
Rezultatul este că, de un an de zile, 
studenţii la Fi lm nu-şi fac filmele, nu 
au bani de peliculă. Există bani doar 
pentru salarii. S-a redus numărul de 
profesori, uni i  au plecat acasă, s-au 
pensionat, alţii "se descurcă" pe cont 
propriu, dar învăţământul pierde: la 
UAT.C. nu sunt cursuri de aulă, ci 
lucrări practice. Profesorul stă lângă 
student şi-1 ţine, la propriu, de mână. 
Sigur, nu e bine să fie atâţia profesori 
câţi studenţi. Şi nici nu e aşa. Însă nu 
putem copia situaţia de la Univer
sitate, unde sunt numai cursuri de 
aulă. Or, ei compară! Şi aşa s-a ajuns 
la decizia prin care cei care au cumul 
nu mai sunt plătiţi. Olga Tudorache, 
Ion Cojar, Mircea Albulescu, Sanda 
Manu sunt cumularzi, dar ei sunt 
pensionari. Din banii care nu li se 
plătesc lor, se cumpără pel iculă sau 
motorină -trebuie încălzită clădirea 
- si se dau bani celor care sunt anga
jaţ i cu carte de muncă. În aceste 
condiţii, migraţia spre instituţii care 
plătesc este absolut firească. Nu mi 
se pare însă normal ca privatizarea 
să se rezolve în primul rând în învă
tământul artistic. Ar trebui să vedem 
fntâi ce facem cu industria, cu 
altele ... Dacă vom avea o economie 
normală, s-ar putea să nici nu mai fie 
nevoie ca şcoala să devină particu
lară. Dacă şi armata ar deveni partic
ulară? 

Spre un Învăţământ 
cu două viteze? 

A.P.: Între sistemul de stat - cât va 
mai fi - şi cel particular trebuie să 
existe competiţie. Altfel, vom avea 
numai spitale particulare şi cei care 
vor avea bani, vor trăi; ceilalţi, nu. La 
facultăţile de artă, cei care vor avea 
bani să-şi p lătească cursuri le, vor 
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deveni studenti. Cei care nu vor avea 
bani, dar vor fi. pl ini de talent şi posi
bili mari actori ai acestei ţări, vor pieri 
în spatele unor dughene sau la 
volanul unui taxi, fără să mai aibă vre
odată sansa de a fi văzuti si recu
noscuţi pentru darul lor. · · 
F.Z.: Vă propun să faceţi o anchetă la 
şco l i le part iculare de teatru. Veţi 
observa că, paradoxal, acolo nu  
învaţă copiii mi lionarilor. Poate, cu  
câteva excepţ i i .  Sunt părinţi care 
adună cu greu banul. Alţii plătesc un 
an,  considerând că a fost un fel de 
meditaţie şi în anul următor studenţii 
dau la U.A.T.C. Nici nu achită tot, doar 
jumătate, restul lasă pentru la sfârşit 
şi nu mai plătesc. 
D.S.: Şi alte facultăţi de arte, precum 
Artele Plastice sau Conservatorul, 
sunt în aceeaşi situaţie? 
F.Z.: Nu. La noi criza s-a declansat 
mai repede, pentru că la noi fac.u l
tatea de film consumă enorm. 

Adecvarea 
la sistem 

Mihai Manolescu: Ca să functioneze 
cu rezultate bune, şcoala privată tre-

buie să existe într-un sistem privat. 
Am fost la un Festival Internaţional a l  
Şcol i lor de Teatru, la Amsterdam ş i  la 
unul al Şcolilor Balcanice de Teatru, la 
Salonic. Am privit deci mai mu lte 
capre, şi nu numai pe cele a le 
vecin i lor. Şcol i le lor  part iculare 
funcţionau pe lângă un teatru în dez
voltare care îşi pregătea cadrele. 
Studenţii aveau deja asigurat locul 
de muncă şi se pregăteau în funcţie 
de specificul teatrului, nu învăţau să 
fie "artişti în general" ... Alternativa 
şcolii private este foarte bună atâta 
timp cât există alternativa teatrului 
privat, care la noi abia acum începe 
să existe serios- dar nu semnificativ. 
A debutat foarte neserios în '90, când 
unii artişti notabil i au încercat să se 
privatizeze - în şcoală şi în teatru - şi 
au făcut-o în detrimentul colegilor pe 
care i-au adunat în aceste între
prinderi. Circumspecţia mea e legată 
de felu l  cum vor fi folosiţi aceşti 
absolvenţi. Nu este bine să se prac
tice pregătirea "în general". Să nu 
uităm că suntem o şcoală de artă, că 
arta aparţine culturii şi eu cred că în 
povestea asta, pe lângă Ministerul 
Educaţiei, ar trebui să se impl ice şi 
Ministerul Culturii. 

D.S.: Cum ar putea să se impl ice 
Ministerul Culturii? 
M.M.: Băneşte. 
F.Z.: Vă dau un exemplu: un specta
col de la "Casandra" este invitat la 
Amsterdam şi nu avem bani să-I 
ducem. Nu cerem să ne construiască 
decorul şi costumele, dar măcar să ne 
ajute să nu ne facem de ruşine când 
apar astfel de invitaţii. 
A.P.: Trebu ie făcut tot ce este posibil 
pentru a_ nu se renunţa la specialistul 
de artă. In absenţa lu i, degringolada 
ne împinge în jos, pe o pantă care nu 
va mai putea fi yrcată prea uşor. Un 
învăţământ artistic consistent, unde 
predau artişti importanţi, funcţio
nează, dacă vreţi, şi la nivel de reper: 
trebuie să existe posibil itatea de a 
compara, de a ordona acest fenomen 
care devine din ce în ce mai haotic, 
modificând peisaju l  cu ltura l .  În 
absenţa reperelor, gustul publicului 
este pus în pericol. Cine să ordoneze 
acest gust public? Fără un program 
estetic, facultăţile particulare nu pot 
produce o influenţă semnificativă. 
Pentru numele lui Dumnezeu, numai 
din cauză că suntem săraci, că ne 
descurcăm greu, că supravieţuirea 
este singurul lucru care contează, nu 
trebuie să dezarmăm, să nu mai 
respectăm rigori estetice elemen
tare. Ceea ce se întâmplă la ora actu
ală este o ceda re totală în faţa gustu
lui public. Este o degringoladă în
grozitoare. Rostul unei şcoli de teatru 
este de a educa. Nu e vorba de a te 
supune gustu lu i  publ ic, ci de a-1 influ
enţa. Cine să-I influenţeze? Cum? 
M.M.: Mi-a plăcut că aţi dat aici câte
va exemple de studenţi notabi l i .  Aş 
putea să completez şi eu l i sta, 
adăugând nişte studenţi de la regie 
care şi-au impus numele. Dar aş vrea 
să semnalez şi faptul că au fost stu
denţi buni, neadaptaţi la condiţii le 
impuse de real şi incapabi l i  de com
promis, care s-au pierdut. Nu i-a aju
tat nimeni să treacă impasul ăsta, să 
facă faţă cererilor unui gust îndoiel
nic. 

Cum sună 
vocile prezentului 

Alice Georgescu: Lucrurile pe care le 
spuneţi sunt minunate şi impresio
nante de-a dreptul .  O mică problemă 
apare însă, după părerea mea, când 
trecem la practică. Adică: ideea că 
şcoala de stat ar avea în România 
rolu l  de a fi un etalon de bun-gust şi 
în acelaşi timp un obstacol în calea 
pervertirii gustului public mi se pare 
minunată, dar, deocamdată, tot un 
ideal. Vă ascu ltam vorbind si vă 
ascultam g lasuri le, nu doar ceea ce 
spuneaţi. Când mă duc la spectacole 
la "Casandra", închid ochii şi ascult 
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g lasurile celor de pe scenă; îmi dau 
seama că între felu l  în care vorbiţi 
dumneavoastră şi felu l  în care 
vorbesc studenţii în ziua de azi e o 
diferenţă enormă, în favoarea dum
neavoastră. N ici scoala de stat nu 
acordă atentie suficientă - ca să mă 
exprim elegant - unor chestiun i  de 
tehnică profesională. 
A.P.: Tocmai: e momentu l să fie 
revigorat întreg aparatul şcol i i  de 
stat, nu să fie anihi lat. Acum ar trebui 
să se revină la niste bune traditii ale 
şcolii de teatru 'româneşti, la 'cate
drele de vorbire, de mişcare. 
Magdalena Boiangiu: După părerea 
mea, învăţământul artistic de stat 
porneşte câştigător în competiţia cu 
cel particu lar, pentru că în el se intră 
după o selecţie. La stat vin mai mulţi, 
dintre care sunt aleşi puţini, cei mai 
buni. La învăţământul particular vine 
cine vrea, cine a visat, cine a crezut. 
Altfel decât se întâmplă în lume, visul 
celor de la instituţiile particulare este 
să ajungă la cele de stat. Din acest 
punct de vedere sunteţi câştigători, 
aveţi gloria, aveţi onoarea. Dar, în 
mod paradoxal, în u rma descentra
lizării - teoretic, un proces democra
tic -, şi învăţământul de stat s-a di lu
at. Nu ştiu dacă trebuia ca absolut în 
toate oraşele în care există teatru să 
existe şi universitate. S-a exagerat, şi 
potenţial i i studenţi buni s-au răspân
dit: unu l-doi la Sibiu, doi la Timisoara, 
câţiva la Cluj ori la Bucureşti. ' Mult 
mai bine ar fi pentru ei să fie toti la un 
loc. În felu l  ăsta se creează' com
petiţia. Cred, de asemenea, că atunci 
când discutăm despre şcol i le particu
lare trebuie să tinem seama că acolo 
nu predau alţii decât tot coleg ii dum
neavoastră, nu vin nişte "perverşi" 
din altă lume, care să strice gustul 
public. . . 
A.P.: Atunci când Institutul de teatru 
va fi în stare să plătească profesorilor 
pe care îi are salarii decente, profe
sorii nu vor mai s imţi nevoia să 
împărtăşească din experienţa lor şi 
altor facu ltăţi, în condiţii nedemne. 
M.B.: Arta actorului renunţă la "o 
mască râde, o mască plânge", dubla 
ei faţă devine: la stat - serios şi cu 
bun-gust, la facultatea particulară -
amator de măscări. 

"Fiţi, măi 
talentaţi!'1 

F.Z.: Stăruie o confuzie şi pot să 
vorbesc despre ea, pentru că am în 
spate douăzeci de ani de activitate 
pedagogică şi încă mă consider un 
bun învăţăcel al marilor noştri profe
sori. Mă u it la domnul Cojar şi nu ştiu 
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cum a obtinut ce a obtinut. Mă uit la 
Adriana Popovici ş� zic' "Asta n-o ştiu, 
trebuie s-o învăţ". In provincie, când 
s-au infiintat scoli, actorii - uni i dintre 
ei, mari - 'au devenit brusc profesori. 
Despre asta-i vorba. Drumul spre iad 
e pavat, de multe ori, cu bune 
"invenţii". S-a făcut o confuzie între 
arta actoricească şi experienţa peda
gogică. Ei nu au nici un "metru" de 
asa ceva. Si bunele intentii nu sunt 
suficiente.' "Fiti , măi, talentati, vă 
rog!", zicea odată cineva. Aşadar, nu 
e vorba despre faptul că în Bucureşti 
câţiva profesori s-au dus şi la şcol i le 
particulare. Rezultatele s-au şi văzut. 
Dar întrebaţi-i şi o să vă spună că nu 
se mai duc, exact din această cauză: 
nu sunt condiţi i pentru prestarea 
onorabilă a meseriei. 
M.B.: Dar facultăţile din provincie, 
l ipsite de profesori cu experienţă 
pedagogică, sunt de stat, nu particu
lare. Deci alternativa nu e stat-parti
cular. Problema este a inflaţiei. Sunt 
prea multe şcoli . 
F.Z.: Vă mu lţumesc că aţi pus proble
ma asta, pentru că mă frământă şi 
trebuie să vorbim. Centrele zonale 
s-au născut din disperare. Se adună 
40, 60 de studenţi din toată ţara la 
Teatru, în Bucureşti. Cândva se făcea 
repartiţie. Şi repartiţia însemna că te 
duci unde trebuie. Eu eram din 
Râmnicu Vâlcea, dar m-am dus la 
Târgu-Mureş. A doua z i  după ce am 
ajuns acolo, mi s-a dat o locuinţă. De 
categoria a treia, dar nu conta. 
Aveam un pat, o chiuvetă, o uşă şi o 
cheie. Încuiam. Si asta mă costa a 1 5-a 
parte din salariu - mic, de altfeL Dar 
îmi ajungea să trăiesc. Mâncam şi îmi 
ajungea şi să-mi cumpăr ceva. Un 

fost student îmi zice: "Nu mai pot să 
stau în cabină". Cât să locuieşti în 
cabină? O viaţă? Să te şi căsătoreşti, 
să-ţi faci famil ie, copii ... Iar, pentru 
rezolvarea acestei probleme, care 
depăşeşte cadrul învăţământu lui ,  
undeva la minister s-au gândit în 
felu l  următor: " la să facem noi şcoli la 
Cluj, să zicem, şi c lujenii vor rămâne 
în acel teatru. Au casă, părinţi etc. Nu 
dau salariu l  pe chirie, ci pe mâncare. 
Se rezolvă". Dar nu s-a rezolvat pro
blema esentia lă a unei scol i  de 
teatru: profesorii. Nu e important că 
se învaţă într-o cameră mai mare sau 
mai mică, e vorba despre preluarea 
unei tradiţi i pedagogice, esenţială 
pentru formarea artistului .  Vedeţi, 
noi acuzăm proletcultismul deceni
ilor trecute, dar procedăm la feL Am 
demolat n işte sisteme care erau 
bune. Cândva, pentru că erau săraci, 
studenţii din Baia Mare care învăţau 
în Bucureşti primeau o bursă de la 
primăria din Baia Mare. Semnau un 
contract prin care se obligau să joace 
teatru acolo. Nu le cădea nici lor rău 
că învăţau patru ani în Bucureşti. Se 
maturizau. Făceau cursuri cu peda
gogi profesionişti. Apoi se întorceau 
acasă. Iar cei foarte buni erau se
lecţionaţi şi ajungeau, poate, la Na
ţionalul bucureştean. Era o soluţie 
mai bună, care cupla protecţia so
cială cu nevoile unui învăţământ de 
cal itate. 

Avantajele potenţiale 
ale descentralizării 

D.S.: E o soluţie mai convenabilă 
pentru un oraş care are teatru: în loc 
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să primească studenţi din diverse 
locuri ale ţării, cu pretenţii de lo
cuinţă, sprijină talentele locale. 
F.Z.: La U.A.T.C. sunt mere_u mu lţi stu
denti din Piatra Neamt. Intr-o clasă 
sunt doi, în alta vreo t�ei. Dar oraşul 
lor, adică primăria şi forurile loca le, 
nu fac nimic pentru ei. Dacă le-ar da 
măcar o sută de mii de lei, ar veni în 
plus la bursa lor, ca să-şi plătească, de 
pildă, căminul - că acuma şi ăsta a 
ajuns la preţuri fabuloase - şi ei s-ar 
angaja să se întoarcă pentru o 
perioadă în oraş ... Am trei studenţi 
din Râmnicu Vâlcea. Acolo sunt două 
teatre: "Ariel" şi "Anton Pann". Dar 
nimănui nu-i trece prin cap să facă un 
contract cu aceşti copii pentru aceste 
trupe. 
M.M.: Să vă mai povestesc despre 
caprele din vecini. La Âmsterdam, am 
cunoscut o studentă din Turcia, care 
mi-a povestit că, înainte de examenul 
de admitere, talentul ei a fost apreci
at de un impresar care investeşte în 
ea, îi plăteşte şcoala, îi spune ce cur
suri să urmeze şi la care poate 
renunţa, el obligându-se ca la absol
vi re, conform contractu lui, să-i gă
sească roluri . 
F.Z.: Când o să apară şi la noi aşa 
ceva, va fi cazul să avem şi şcoli par
ticu lare. Să existe oameni care să-şi 
poată permite să avanseze nişte 
sume, amânând profitul pentru ani 
de zi le . . .  
M.B.: Da, dar nu e o investiţie într-un 
veleitar, ci într-un posibi l  talent. 
Deocamdată, la noi, dacă judec după 
puţinele spectacole pe care le-am 
văzut, şcol i le particu lare sunt un 
spaţiu al veleitarilor. Nu este vorba 
numai de timp pierdut, ci şi de des
tine deturnate. 
F.Z.: Şi de banii părinţilor lor, de 
muncă, de tot. 
D.S.: Dar şi acolo s-ar putea face o 
selecţie: să nu fie încurajat cineva 
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într-o meserie pentru care nu are 
chemare. 
F.Z.: Se petrec l ucru ri imorale. 
Numărăm studenţii, vedem câţi bani 
ies de la ei şi. . . . "lasă-i în pace, că dacă 
suntem prea exigenţi, pierdem". 

O treaptă, două 
trepte, "treptizare ", 

tratamente 
cu "doctori artistici" 

Marinela Ţepuş: Există în teatru pro
fes iuni  pentru care ei s-ar putea 
pregăti : un student fără rezultate 
bune la actorie, în anul l şi 11, dar care 
vrea să rămână în teatru, ar putea să 
devină regizor tehnic, sufleor ... 
F.Z.: Vrem să sch imbăm, în acest 
sens, planul de învăţământ. Am intro
dus o "treptizare": în anul l şi 11 toată 
lumea f�ce actorie, improvizaţie şi 
actorie. In anul 11, la final, nu mai 
există verificare: sunt şapte examene 
si se dă admitere în anul I I I .  Cine nu 
trece aceste examene, va face altce
va, vom vedea ce: va primi o diplomă 
de regizor tehnic, de pildă. 
M.B.: Pot fi orientaţi spre meserii care 
încă nici nu şi-au găsit traducerea: 
l ight-designer. 
F .Z.: La noi, acesti a se pregătesc pe 
parcurs. Uni i  au talent, alţii nu. În 
România nu se ştie ce înseamnă o 
schemă de lumini, fie ea pe compu
ter sau nu. Dacă-i ceri asta, se sperie. 
Spune "Las' că o pun di rect". Ciudat, 
o ţară cu o asemenea tradiţie teatrală 
să nu aibă astfel de meseriaşi. 
D.S.: Dar noi nu putem institui o ca
tedră pentru special itatea asta? 
F .Z.: Asta o să facem. Iar în final, după 
ce fac anul 11, încep "opţionalele". 
Studentul va avea prosibilitatea să 
aleagă după capacităţi: music-hal l, 
pantomimă. Pe lângă actorie - de ba-

ză -, el va putea dobândi elemente 
de music-hall, elemente de pantomi
mă sau chiar de regie de teatru. Altfel 
decât la secţia Regie, pentru că, dacâ 
observaţi, foarte mulţi dintre regizorii 
de azi au fost mai întâi actori. Şi atun
ci nu-i păcat că Gelu Colceag, de 
exemplu, nu a avut această posibili
tate încă din anul li  sau I I I? Noi ştiam 
sigur, încă din facultate, că el va face 
regie. A pierdut zece ani din viaţă 
jucând, chiar şi la "Tănase", până şi-a 
găsit drumul. Poate că nu a ştiut. 
Oamenii nu se cunosc de la început. 
Dându-i studentu lui, la clasă, posibil
itatea să lucreze, de pe altă poziţie, 
cu colegii lu i, obligându-1 să-şi aleagă 
fragmente de dramă sau de proză, 
capătă o viziune mai complexă 
despre meseria lui, chiar dacă nu va fi 
niciodată regizor. Mulţi actori vor afla 
despre ei că nu sunt buni de regizori; 
tot va fi un câştig. Poate că astfel vom 
putea depista la uni i  dintre ei ta lentul 
pedagogic. Noi am devenit pedagogi 
întâmplător. 
D.S.: Atunci de ce te revolţi împotriva 
celor care fac la fel de întâmplător 
pedagogie în diverse zone ale ţării? 
F.Z.: Am nimerit asistent în scoală 
întâmplător, dar am stat ani de zile 
pe lângă un profesor, de la care am 
învăţat pas cu pas. Nu mi s-a spus din 
prima cl ipă: "Veniţi, vă rog, domnule 
actor, luaţi o clasă!". Şi eu n-am zis: 
"Copii, vă învăţ eu meserie. Ce-i aia 
improvizaţie? Hai să punem în scenă 
din anul întâi!". 
M.M.: Până acum, personal ităţi nota
bile au funcţionat ca profesori şi au 
avansat în diverse grade universitare. 
Acum a apărut un ordin al Ministerului 
învăţământului care cere, obli-gatoriu, 
doctoratul. E adevărat că a apărut o 
"portiţă": se numeşte "doctorat artis
tic", dar nu ştiu să fi beneficiat de ea 
cineva din sistem. Un doctorat artistic 
e bazat pe un curriculum de activitate ... 
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A.P.: Nu funcţionează. Mie mi se cere 
doctoratul în Estetică, la care m-am şi 
înscris. 
M.M.: Cei care au functionat cu 
echivalent de conferenţiar sc;�u de 
profesor au fost retrogradaţi lectori, 
pentru că nu au doctoratul. 

"Cine are nevoie 
de teatru?" 

M.B.: Cred că ar mai exista o posibili
tate de a vă spori numărul de studenţi 
fără a diminua cal itatea învătământu
lui . Tn străinătate există cursuri de 
teatru la facultăţile de Drept, de Ma
nagement. Acolo unde oamenii se 
pregătesc pentru o meserie cu multe 
contacte publice, învaţă nişte ele
mente de actorie, pentru a se cu
noaşte, pentru a se exprima, pentru a
şi învinge timiditatea. 
F.Z.: Ne-am gândit să înfi inţăm 
asemenea cursuri pentru studii apro
fundate, la masterate. Ne-am gândit 
şi la posibi litatea de a introduce cur
suri pregătitoare în l icee. Elevul care 
vrea să dea la Teatru nu are nici un fel 
de ajutor din partea liceului .  Ca viitor 
actor, el se duce degeaba la liceu. 
Sigur, capătă cultură generală. Dar, 
pe baza a ceea ce a învăţat la liceu, el 
poate să dea la orice facultate în 
afară de Teatru. Poate să dea şi la 
I.E.F.S., pentru că la şcoală face sport. 
Puţin, dar face. Are un profesor cu 
care se poate sfătui. Când eram elev, 
după ce am recitat o poezie, a apărut 
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într-un ziar local un articol care zicea 
ceva despre mine. N-am avut pe cine 
să întreb ce vrea să însemne că 
"Florin Zamfirescu are o expresie 
interiorizată". Era de bine sau de rău? 
Si n-am avut cu cine să mă sfătuiesc. 
Dorim să convingem că si la liceu e 
nevoie de teatru. Tn felu l  acesta, 
actorii noştri ar putea obţine o normă 
într-un l iceu; ceea ce profesorii 
făceau cu noi cândva din pasiune -
cursuri de teatru -, se poate face 
acum într-un mod organizat, în aşa 
fel încât cei două sute de oameni 
despre care vorbeam la început să 
stie la ce se înhamă. 
A.P.: Pot funcţiona catedre de teatru 
în toate facultăţile şi liceele cu profil 
umanist. Tn lume acest lucru se prac
tică şi are foarte mare succes. Sunt 
extrem de mulţi oameni care, înain
tea unei opţiuni definitive, vor să-şi 
verifice visu l :  pot sau nu deven i 
actori? Pentru un  răspuns corect, 
uneori, nu e nevoie de ani de zile 
dedicaţi exclusiv actoriei. Oamenii 
vor "mirosi" teatrul în aşa fel încât 
procesul de selecţie care va avea loc 
în facultatea de teatru nu va mai fi 
nici greoi, nici traumatizant. Vor fi 
nişte oameni cât de cât avertizaţi în 
legătură cu această meserie şi cu 
posibilităţile pe ca�e le au. 
Mirona Hărăbor: In multe licee din 
provincie există trupe de amatori. 
F.Z.: Ele ar putea fi supravegheate de 
profesionişti. 
M.M.: Trăim o perioadă în care comu
nicarea interumană este principala 

activitate a omulu i  modern. Iar 
mij loacele teatrului  sunt cele mai 
adecvate pentru însuşirea acestei 
ştiinţe a comunicării şi pentru schim
bul emotional. 
M.H.: E� am terminat secţia de 
Teatrologie. Poate ne-ar fi folosit şi 
nouă nişte cursuri de actorie care să 
se facă în comun. Pentru dezinhibare, 
pentru eliminarea frustrărilor ... 
F.Z.: El iminarea frustrărilor ar trebui 
să se petreacă înainte de a intra la 
facultate. Una e să te străduieşti să fii 
normal şi alta, să educi normal itatea 
pentru teatru. Eu socotesc că toţi cei 
care intră la Teatru sunt norma l i .  
Altfel, ar trebui o şcoală de logopedie 
sau de ... Aţi pus foarte bine punctul 
pe i cu vorbirea. Eu îmi aduc aminte 
că, după ce am jucat doar în mica sală 
de la "Casandra", când am ajuns la 
Târgu-Mureş, toată lumea îmi zicea 
că nu se aude ce spun. Am ieşit din 
găoace nepregătit pentru prestaţia 
pe o scenă normală, deşi am avut o 
mare profesoară, care se numea 
Sandina Stan şi datorită căreia cate
dra de vorbire însemna ceva. Acuma 
vorbirea e un fel de "Hai să ne 
fofilăm! Doar toţi vorbim .. . " 

Unde sunt oamenii 
serioşi? 

M.M.: Când muzica de cartier e con
siderată eveniment cultural, nimeni 
nu mai simte nevoia să înveţe să vor
bească. 
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F.Z.: Tră im nişte timpuri care 
schimbă lumea. S-ar putea să fie ne
voie ca noi să ne adaptăm. Publicul e 
public. Lumea evoluează şi muzica 
de cartier ia amploare. 
A.P.: Dar nu se poate să ne lăsăm cu
ceriţi de confuzia generală. Teatrul, 
cultura sunt fenomene de el ită. Ros
tul lor nu este să îngenuncheze. 
M.M.: Într-o democratie adevărată, 
gustul elitei există şi 'reprezintă un 
reper. 
A.P.: 1 se spune cultură de cartier. Să 
golim sala de la Ateneu numai pen
tru că formaţia B.U.G. Mafia umple 
stadioanele? 
M.B: Nu cred că se poate lupta 
împotriva gustului majorităţii . Dar cei 
care nu vor să meargă pe stadion -
mu lţi, puţini -, să găsească la teatru 
ceea ce aşteaptă de la el. 
F.Z.: Eu visez la momentul când cei ce 
vor să-şi dedice viaţa teatrului, după 
ce vor face o scoală ori o facultate si 
îşi vor da seama că au într-adevăr ta
lent, se vor duce la o superbă şcoală 
de stat unde se vor perfecţiona. M-am 
şi gândit cum să se numească: 
UNATF, adică Universitatea Naţională 
de Arte -Teatru Film. Aşa ar fi normal. 
UNA, că nu-s două. 
M.M.: Nu pot să nu mă uit cu jind la 
ţările unde ministerul Culturii apără 
ceea ce înseamnă cultura nealterna
tivă. 
F.Z.: Ministerul nostru nu-şi apără 
nici propria existenţă. Este într-o 
situaţie disperată. 
A.P.: Dar poate că nu ştie ce aş
teptăm de la el şi e bine să afle. 
F.Z.: Nu ştie că vrem să ne ajute? 
M.M.: Să ne ajute să păstrăm o eul-

tură. Din fericire, activitate culturală 
în România încă mai există, specta
tori pentru un teatru de cal itate încă 
mai sunt. Ceea ce ne face să credem 
că putem continua. 
A.P.: Nu putem arunca pisica moartă 
în grădina culturii alternative. Spon
sorii se grăbesc să investească în eul-

tura alternativă. Trebuie să ne între
băm: ce afirmă şi pe cine contestă 
ea? Nici un om serios nu va finanţa o 
şcoală particulară unde să se înveţe 
numai pictură a la Dali, atâta timp cât 
nu există scoala unde se învată 
desenul  de 'pe vremea lui Leonardo 
da Vinei. 
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